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129 fős létszámleépítés a szentesi kórházban - Összevonják a középiskolákat 

Zombori a múzeum élén 

Az új múzeumigazgató, Zombor i István, háttérben az elődje, Vörös Gabriel la Fotó: Schmidt Andrea 

Zombori Istvánt választotta múzeumigaz-
gatóvá tegnap a Csongrád Megyei Köz-
gyűlés. Emellet t úgy határoztak a képvi-
selők, zöld utat adnak a szentesi kórház 
gazdálkodását rendező biztosnak, ami azt is 
je lenti , hogy 1 2 9 fős lé tszámcsökkentés 
lesz. Egy másik határozat nyomán ösz-
szevonják a Csongrádon, M a k ó n és Szen-
tesen működő középiskolákat. 

Hivatalosan nyugdíjba vonult, de négy hóna-
pig még a megyei önkormányzatnál dolgozik a 
sporthivatal eddigi vezetője, Thékes István. 
Az első napirendi pont a búcsúztatása volt. A 
megyei múzeumigazgató megválasztására el-
jött Vörös Gabriella, a tavaly leváltott igazga-
tónő is, aki szerdán sajtótájékoztatón kérte, 
rehabilitálja őt a megyei önkormányzat, miu-
tán az ügyében indított rendőrségi nyomozás 
megszűnt. Rehabilitálásról szó nem volt - lásd 
keretes írásunkat - , a hangulat más miatt volt 
drámai. A két pályázó közül a megbízott igaz-
gató, Horváth Ferenc szólt előbb. Beszéde vé-
gén kérte azokat a képviselőket, akik eddig tá-
mogatták, ezután is segítsék, akik pedig nem 
őt választják, azoknak Nagy László szavait 

idézte: „Ha lesz még emberi arcuk, akkor csó-
kolom őket. Ha lesz még emberi tudatuk, ak-
kor üzenem nekik, hogy csak ennyit tudtam 
tenni értük." Zombori István kifejtette, a me-
gyei múzeumi szervezet az egyik legnagyobb 
tekintélyű az országban, és az eddiginél jobb 
vezetést érdemel. A vezetői stílusára irányuló 
kérdésre elmondta, úgy látja, a múzeumnál 
nem mindenki dolgozott egyforma igyekezet-
tel, és ő azon lesz, hogy ez a helyzet változzon. 
Hozzátette - és ezt utána lapunknak is hang-
súlyozta - , hogy Horváth Ferenccel együtt sze-
retne dolgozni a vezetésben, nagyon számít a 
munkájára. Érezhető volt, hogy Zomborinak 
áll a zászló, és az MSZP-s Demeter Attila azt 
kérte, előbb Horváthról szavazzon a közgyű-
lés. Akik őt támogatták, ha kisebbségben is 
voltak, ily módon kinyilváníthatták volna vé-
leményüket. Ez a gesztus azonban elmaradt -
Magyar Anna elnök az szmsz előírására hivat-
kozott. Zomboriról nyilvánítottak véleményt, 
aki 23 igennel, 0 nem és 10 tartózkodás mel-
lett igazgató lett - ezután Horváthról nem kel-
lett szavazni. Vörös Gabriella nevetett, és el-
hagyta az üléstermet. 

Több módosító javaslattal is élt a szentesi 

ZAKAR: EZ N E M 8 I R 0 S A G 

Ez a megyei önkormányzat , és nem a bíróság - reagált az ülést követő tá jékoztatón lapunk kérdésére Zakar 
Péter-. Vörös Gabr ie l la kéréséről , a rehabi l i tá lásról faggattuk. A megyei közgyűlés a le lnöke e lmondta: az , 
hogy a Bács-Kiskun Megyei Rendőr- főkapi tányság megszüntet te a nyomozást ismeret len tettes el len, nem je -
lenti azt , hogy az igazgatónő levál tása mega lapoza t lan döntés volt. Az ügyészség is csak a rendelkezésére 
ál ló adatok a lap ján hozott határozatot az ügyben, a revizor i je lentést , a korábbi igazgatónő el leni fegyelmi 
e l járás megál lap í tása i t nem kérdője lezték meg. A dolgozók munka ide jének dokumentá lásában , a nyi lvántar-
tásokban káoszt, szabály ta lanságokat lelt a rendőrség és az ügyészség is, csak az t nem ál lapí totta meg, 
hogy ezek szándékosak vol tak - mondta Zakar. Ha később bebizonyosodik, hogy hiba történt , a megyei ön-
kormányzat vál la l ja a rá háruló felelősséget. Az a le lnök hozzátet te , úgy tudja , a VPOP-nél tovább vizsgál ják 
az ügy egyes részletei t . Ezt Szalontai Csaba ásatásvezető régész, Vörös Gabriel la munkatársa is megerősí -
tette: - Valóban, az ásatáson dolgozó a lvá l la lkozót v izsgál ja a VPOR ez azonban bennünket már nem ér int -
mondta a régész. A VPOP-tol tegnap csak annyit sikerült megtudni , tényleg nyomoznak. 

Szirbik Imre a kórház pénzügyi stabilizálásán 
dolgozó biztos intézkedési tervéhez. A lét-
számleépítést is más szemszögből vizsgálta, 
és javasolta, tárgyaljanak a Kunszentmárton 
környéki betegek után járó finanszírozás 
megszerzéséről. A szintén szentesi, de fide-
szes Halmai László populistának nevezte el-
lenfelét, emlékeztette, Szirbik is megszavaz-
ta a kórházreformot a parlamentben. Végül 
mindenki a maga igazát bizonygatta, hogy 
nem akar rosszat a kórháznak. A közgyűlés 
többségi döntéssel megszavazta az intézke-
dési tervet. Ez azt jelenti, hogy miután az ele-
ve meglévő adósság a reform miatt csökkenő 
finanszírozás nyomán mostanra 7 3 4 millióig 
nőtt, a kórház először 129 fős létszámleépí-
téssel számol. Azt ezután dolgozzák ki, hogy 
szakmánként ez a szám hogyan oszlik el. 

Kovács Kálmán alelnök módosítva hozta be 
a közgyűlés elé azt a koncepciót, amely a me-
gye által működtetett középiskolák összevo-
násáról szól. Szűcs Lajos kérdésére Kovács el-
mondta, 52 milliós megtakarítással számol-
nak. Búzás Péter felvetette, ha összehívnák az 
igazgatókat, egy óra alatt ők talán több megta-
karításra tennének javaslatot - összevonás 
nélkül. Nógrádi Zoltán azt mondta, erre év vé-
gén kérték az intézményvezetőket, de akkor 
nem volt ilyen ötletük. Ara ezzel a döntéssel 
nem is elsősorban a megtakarítás a cél, hanem 
az, hogy a változásokhoz jobban alkalmazko-
dó szervezet jöjjön létre. A terv szerint együtt 
működne a három csongrádi középiskola, 
Makón egy irányítás alá kerülne az Erdei Fe-
renc a Galamb József nevét viselő intézmény-
nyel, Szentesen a Horváth Mihály Gimnázi-
um és a Boros Sámuel szakközépiskola tartoz-
na össze, valamint a Pollák Antal és Zsoldos 
Ferenc szakközépiskola. A cél az, hogy az in-
tézmények szakmai önállósága ne sérüljön. 

BAKOS ANDRÁS 

Stagnál, két és fél milliárd a szegedi klinikák adóssága 

Csak az integráció hozhat pluszpénzt 
Az utóbbi hónapok költségvetési szigora megállította a szegedi kli-
nikai központ adósságának növekedését. A centrumelnök szerint 
azonban a tartozások visszafizetésére és a betegellátás színvonalá-
nak fejlesztésére csak a szegedi egészségügyi integrációval van esély. 

Hamarosan dönt az egyetem és az 
önkormányzat a szegedi egészség-
ügy integrációs szerződésének el-
fogadásáról vagy elutasításáról. 
Az egyik kulcskérdés, hogy mi-
lyen most a szegedi klinikai köz-
pont gazdasági helyzete, és mi-
lyen lehet az integráció után. 

- Tavaly év vége óta nem nőtt a 
2 ,6 -2 ,7 milliárd forintos adóssá-
gunk. Folyamatosan tárgyalunk 
a két hónapon túli tartozások át-
ütemezéséről, hogy ne lépjünk át 
egy kritikus ponton - beszélt Mi-
kó Tivadar, a szegedi orvoscent-
rum elnöke. Azt mondta, a ked-
vező fejlemény alapvetően a kor-
mányzati megszorításokhoz al-
kalmazkodó szigorú keretgazdál-
kodásuknak, például a gyógy-
szer-, bér-, vér- és vérkészítmény 
költségeik csökkentésének kö-
szönhető. Lefaragták az informa-
tikai kiadásokat, és a takarítási 
szerződés újratárgyalásával is 
nyertek 124 milliót. Azonban így 
is csak nagy nehézségek árán ké-
pesek megoldani az orvosi ügye-

leteket és fenntartani azt a lét-
számot, ami a napi ellátáshoz 
szükséges. A professzor szerint a 
jelenlegi, teljesen széttagolt, el-
aprózódott rendszer közeledik a 
teljesítőképessége határához. 

A klinikai központok számára 
kedvezőtlen finanszírozási válto-
zások miatt a négy orvosképző 
hely - Szeged, Pécs, Budapest és 
Debrecen - közösen tárgyalt már a 
szakminiszterrel, elemzésekkel 
kiegészített levelet küldött a mi-
niszterelnöknek és megkeresték 
Magyar Bálint fejlesztéspolitikai 
államtitkárt is. Azt az ígéretet-
kapták: az április-júniusi időszak 
adatai alapján felülvizsgálják az 
intézmények finanszírozását, a 
teljesítményvolumen-korlátokat 
(tvk). Mikó professzor szerint 
ugyanis az eladósodás egyik fő oka 
az, hogy a teljesítmény korlátozá-
sa miatt nem jutnak OEP-pénz-
hez azon betegek után, akiket -
csúcsintézmény lévén - el kell lát-
niuk, de gyakran a havi tvk-n 
felül. Két év alatt csak ezekből a 

kifizetetlen ellátásokból kétmilli-
árdnyi adósság keletkezett Szege-
den. Eközben viszont csak félmil-
liárddal nőtt az OEP által kiutalt 
összeg. Az utóbbi hónapban kap-
tak ugyan 82 millió forintnyi 
„gyorssegélyt" a tárcától, és fölvet-
ték a törvényileg lehetséges 2 7 0 
milliós OEP-előleget is, de ezek 
csak átmeneti megoldások. 

Közép- és hosszú távon az integ-
ráció és a Biopolisz programban 
megépíteni tervezett új, ezerágyas 
klinikai tömb jelenthetné a kiutat 
az adósságcsapdából. Az integrá-
cióban a párhuzamos ellátórend-
szer egységesítése, a racionalizálás 
révén jelentős költségcsökkentést 
érhetnének el, miközben a kórház 
és rendelőintézet finanszírozásá-
val is gazdálkodhatnának. Az el-
avult rendszer felszámolásából így 
felszabaduló tetemes megtakarí-
tás jelentős része visszaforgatható 
lenne az új rendszerbe, és javítaná 
a betegellátást. Ugyanakkor a je-
lenlegi 3 9 telephelyen, 12 műtő-
blokkal, 10 intenzív osztállyal 
működő szétaprózódott rendszer 
konzerválása csak a finanszírozási 
problémákat fokozná - a műkö-
désképtelenségig. 

T.R. 

CSAK DEBRECEN KiVETELES 
A másik három orvosképző hely 
szintén nagy nehézségekkel műkö-
dik - akárcsak a kórházszövetség 
szerint a kórházak kétharmada. A 
debreceni orvoscentrum gazdasági 
igazgatója, Kecskés Gábor e lmond-
ta: je lenleg ugyan nincs adósságuk, 
de a talpon maradásér t keményen 
küzdeniük kell. Stabil i tásukat a z 
erős centrumnak és a profitköz-
pontú belső gazdálkodási rendsze-
rüknek köszönhetik. Tervszerűen 
szervezték ki a háttérszolgáltatá-
sokat, ez is pótlólagos forrásokat 
biztosít. Úgy tudjuk, a pesti Sem-
melweis Egyetem lejárt beszáll ítói 
szerződése 2 ,5 mil l iárd forint, a 
gazdasági igazgató szerint év végé-
re csődbe juthatnak. A pécsi egye-
tem is integrációban, a megyei és 
az egyetemi el látórendszer össze-
vonásában gondolkodott eddig. 
Mint azonban Boncz Imrétől, a pé-
csi kl inikai centrum stratégiai igaz-
gatójától megtudtuk, az ehhez 
szükséges 3 0 - 4 0 mil l iárdos uniós 
forrás ígérete mára 8 - 1 2 mi l l iárdra 
olvadt, ami kevés a terv megvalósí-
tásához. Négymill iárdos adósságuk 
rendezésére nem látnak belső for -
rásokat. 

JL I 

Csapdában 
SULYOK ERZSEBET 

Nem irigylem a mai fiatalokat - mondogatjuk, javakorabeliek, és 
általában egyesítjük a mondatban: munkához és lakáshoz jutni, 
családot alapítani. Több baj is van pedig az ilyes mondatokkal. 
Egyik a memóriazavart mutatja, mintha bizony kiment volna 
mára fejünkből, hogy magunk sem voltunk irigylésre méltó hely-
zetben a saját pályakezdésünkkor, lakásnélküliségünkben. Másik 
baja az általánosító jelleg, hiszen csak az nem látja, aki nem 
akarja, hogy vannak mai fiatalok irigylésre méltó helyzetben. 
Érettségi ajándékként kapják a lakást a tehetős szülőktől. Plusz 
autó. És fogadnék, ha nem tudnám, tutira nem illik fogadni: állás 
is vár rájuk, sőt szépen megtervezett karrier. 

Az igazi baj mégis az, hogy alighanem túl kevesen vannak ez 
utóbbiak, a mi viszonyaink között gazdagnak mondható családok 
gyermekei, és mintha túlontúl sokan lennének olyanok, akiknek 
reményük sem mutatkozik saját lakásra. Még akkor se, ha van ál-
lásuk. Az ő képletük: a csapda. A keresetük aránytalanul nagy há-
nyadát kénytelenek albérletre kiadni, ezért semmi esélyük, hogy 
a keresetükből saját lakásra gyűjtsenek. 

Normálisabb országokban nincs ekkora súlya a jelzőnek: saját. 
Kevéssé érdekli az embereket, hogy lakásbérlők vagy tulajdonosok, 
lényeg, hogy - laknak. Ott nem fordul elő: azért élnek-dolgoznak, 
hogy egyszer majd igényük szerint lakjanak. Sokkal inkább: igé-
nyük szerint élnek-dolgoznak, munkahelyet választanak, ás ahhoz 
valamilyen lakhatást. Mozgékonyak, költözködnek feszt, arra 
mennek, amerre jobb a munka meg a bér. Minálunk ? Ha egyszer 
saját lakáshoz jut itt az ember, nem bír többé kimozdulni belőle. 
Azaz újabb csapdába jut, mert a munkaerőpiacon kiszolgáltatott. 

Végül, de legfőképpen: hogy legyen addig gyerek, míg nincs 
megfelelő munka 1 Lakás ? Es hogy legyen, amikor már elszállt az 
idő? 

A csapdából a jelek szerint az ember csak a maga erejéből sza-
badulhat. Vagy benne marad. 

Több lesz a nyugdíjuk, mint a fizetésük volt 

Félszázán fordítanak 
hátat a rendőrségnek 
Folytatás az 1. oldalról 

Csongrád megyében a főkapi-
tányságon és valamennyi kapi-
tányságon lesznek távozók. Vala-
mennyien huszonöt-harminc 
évet húztak le a rendőrségen. 
Többségük maradt volna, negy-
ven-ötven évesen kényszerűség-
ből szánták rá magukat a nyug-
díjba vonulásra. A főkapitány-
ságról 8, a szegedi kapitányságról 
14, a szentesiről 11, a hódmező-
vásárhelyiről 9, a makóiról 3, a 
Csongrádiról és a kistelekiről 2 -2 
rendőr kérte nyugdíjaztatását, 
közülük heten vezető beosztást 
töltöttek be. Tapasztalt nyomo-
zókat, vizsgálókat, felderítőket, 
bűnügyi technikusokat, őr- és 
járőröket kell pótolni, nem be-
szélve az utcai demonstrációkat 
biztosító rendőrökről. 

2006-ban a Csongrád Megyei 
Rendőr-főkapitányság hivatásos 
állományának 2 ,5 százaléka, 
összesen huszonkilenc tiszt és 
tiszthelyettes vonult nyugdíjba, 
az idén majdnem dupla annyian. 

Az Igazságügyi és Rendészeti 
Minisztériumnál azzal számol-
nak, hogy 2007-ben akár ötezer, 
szinte kivétel nélkül tapasztalt 
rendőr kérheti nyugdíjazását. Va-

lamennyien legalább húsz éve 
dolgoznak a testületnél, többsé-
gük vezető beosztásból távozik. 

A rendőrök tömeges nyugdíjba 
menekülésének egyébként az a 
magyarázata, hogy a rendvédel-
mi szolgálatért járó előnyök 
megnyirbálására, megszünteté-
sére készül a kormány. Informá-
cióink szerint annak ellenére, 
hogy a rendészeti tárca vezetője 
két hete bejelentette, hogy a 
nyugdíjkorhatárt idén elérők ké-
sőbb is a jelenlegi feltételekkel 
mehetnek nyugdíjba, elenyésző 
azoknak a száma, akik meggon-
dolták magukat. 

Számítások szerint az ebben az 
évben korkedvezménnyel vagy 
egészségügyi okokból nyugdíjba 
vonulók jövedelme 3 0 - 5 0 ezer 
forinttal lesz több jelenlegi fize-
tésüknél. 

M. Toronykőy Márta szerint a 
megyében nem okoz működési 
zavarokat a várhatóan 53 nyug-
díjba vonuló rendőr. Pótlásuk fo-
lyamatosan történik a rendőr-
tiszti főiskolán, valamint a ren-
dészeti szakközépiskolán végzett 
tanulókkal, illetve más megyék-
ből áthelyezéssel - mondta a saj-
tóreferens. 

o . z . 

J Ft 4 ÁFA 
nyű, fix sebesséqu, 

tószivatfyús készülé 

200 Ft + ÁFA 
2 ,5 kW-os Hybrid Inverteres készülék 

153 500 Ft 4- ÁFA 
2,5 kW-os Daiseikai 

Inverteres készülék 

190 000 Ft + ÁFA 
Nettó akciós árak 
a készlet erejéig érvényesek! 
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